

HEALTH

Assessments Australia တာ်န့ၢ်လီၤကတီၢ်ဆိကိၣ်ခိၣ်ထံးလံၣ်ဆုၢ်ခီ မိၢ်ပၢ်/ပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်
ခိၣ်န့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါအတၢ်သမံသမိး

ဆုမိၢ်ပၢ်/ပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်အအိၣ်

နဖိဘၣ်တၢ်ဆုၢ်ခီယီၤအီၤလၢသးခိၣ်န့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါအတၢ်သမံသမိးအဂီၢ်ဖျိကိၣ်ဖိလၢအအိၣ်ခိၣ်န့ၢ်ကွၢ်ဂီၢ်တလၢပုၤအတၢ်သမံ
သမိးကရၢအအိၣ်ဒ်သိးကထံၣ်ဘၣ်အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဆိကိၣ်ခိၣ်ထံးလံၣ်တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အတၢ်သ့ၣ်တၢ်ဘၣ်တဖၣ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဝဲ
အတၢ်မၤလိဒီးအတၢ်န့ၢ်ပၢ်ယုၢ်ဆုၢ်ကိၣ်အပူၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.တၢ်အံၤကမၤစၢၤကိၣ်လၢကနၢ်ပၢ်မ့ၢ်နဖိအိၣ်ခိၣ်သးခိၣ်န့ၢ်
တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အတၢ်တလၢပုၤ (သးခိၣ်န့ၢ်တလၢပုၤ) အဂ့ၢ်, ကဘၣ်ဆိၣ်ထွဲနဖိဒ်လဲၣ်,
ဒီးမ့ၢ်ကိၣ်ကပတံထီၣ်လၢလံၣ်လဲၣ်တၢ်ကွဲးကဲဘျးအါထီၣ်လၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဝဲကျိၤအအိၣ်အဂီၢ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအိၣ်ဝဲဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မၤအကျိၤအကျဲအဝဲအံၤဒ်လံၣ်ကဘျးအဖိလၢတဖၣ်အံၤအပူၤအသိး,
ဒီးနကလိၣ်မၤပုၤလံၣ်တကီၢ်အံၤဒီးလံၣ်ပျဲတဘျးန့ၢ်လီၤ.

ဝံသးစူၤမၤပုၤလံၣ်တကီၢ်အံၤဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအါအါတသ့ဝဲအသ့ကတၢ်ဒီးဆုၢ်ကဒါက့ၤဆူနဖိအကိၣ်န့ၢ်တက့ၢ်.
တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢနဟ့ၣ်ထီၣ်ကမၤစၢၤပုၤလၢကဆၢတဲၣ်ဝဲတၢ်သမံသမိးန့ၢ်မ့ၢ်တၢ်မၤအီၤလၢAssessments Australia
သ့တသ့အဂ့ၢ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ခဲလၢအပူၤကွၢ်တဖၣ်မ့ၢ်တၢ်အကျိၤဒိၣ်လၢကမၤတၢ်ဆၢတဲၣ်အဂီၢ်, အယိမ့ၢ်တၢ်
အဂ့ၢ်ကတၢ်လၢနကဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအါအါကတၢ်တသ့ဝဲအသ့န့ၢ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢနဟ့ၣ်ထီၣ်ပုၤအံၤကပၢ်ယုၢ်လၢပလံၣ်ပၢ်ဖျါတဖၣ်အပူၤဒီးကမၤစၢၤပုၤလၢကဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်သမံသမိးလၢအ
ဘၣ်ကတၢ်ဒီးအလၢပုၤလၢနဖိအတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်လိၣ်အဖိခိၣ်န့ၢ်လီၤ.
တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢနဟ့ၣ်ထီၣ်ကီၢ်ကပၢ်ယုၢ်ဖဲလံၣ်ပၢ်ဖျါအပူၤန့ၢ်လီၤ.

ဝံသးစူၤတၢ်နီၣ်ဘၣ်လံၣ်တကီၢ်အံၤတၢ်မၤအီၤလၢတၢ်ကဘၣ်မၤပုၤထီၣ်အီၤလၢခီဖျါထၢၣ်အပူၤန့ၢ်လီၤ. နမ့ၢ်အဲၣ်ဒီး
မၤပုၤထီၣ်အီၤလၢစုန့ၢ်, ကိၣ်ကဟ့ၣ်လီၤနလံၣ်တကီၢ်အံၤအဂီၢ်အဂၤတဘျးသ့ဝဲလီၤ.

တၢ်မၤအကျိၤအကျဲအံၤအဖိခိၣ်နတၢ်သံကွၢ်မ့ၢ်အိၣ်တမံမံ, မ့တမ့ၢ်မ့ၢ်လိၣ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤလၢကမၤပုၤလံၣ်တကီၢ်
တဘျးအံၤန့ၢ်, ဝံသးစူၤဆဲးကျိးကိၣ်, မ့တမ့ၢ်တၢ်သမံသမိးအီးစကြၢ်လယါ (Assessments Australia) ဝဲ
၀၃ ၉၆၇၈ ၅၁၀၀ မ့တမ့ၢ်အ့မ့(လ)ဆူ SwD-Assessments@maxsolutions.com.au တက့ၢ်. ကိၣ်ကရဲၣ်ကျဲၤန့ၢ်ပုၤကျိးထံတၢ်
တဂၤလၢကမၤစၢၤနလၢမၤပုၤထီၣ်လံၣ်တကီၢ်အံၤလၢအဲကလံးကျိၣ်န့ၢ်သ့လီၤ.

တၢ်ဘျး

Assessments Australia Team
[Students with Disability Assessment Service website](#)

သးခိန်နှုတ်သွပ်ညါအတၢ်သမံသမိးဃုာ်ဒီးAssessments Australia- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢမိၢ်ပၢ်/ပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်တဖၣ်အဂီၢ်

Assessments Australia မ့ၢ်မတၤလဲၣ်.

Assessments Australia, မ့ၢ် MAX အတၢ်ဃဲၣ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အကျိၤတခါ, မ့ၢ်ခိဖနံၤတဖျါၣ်လၢအသဘူၤလၢအတၢ်ဒုၣ်ဝဲ
လၢအသမံသမိးကိဖိတဖၣ်လၢကဆိၣ်ထွဲကိဃုာ်ဒီးလံာ်ပတံထီၣ်လၢတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢကိဖိလၢအအိၣ်ဒီးသးခိန်နှုတ်
ကွၢ်ဂီၤတလၢပုၤဒီးတၢ်ဒုးပုၤဃုာ်ပုၤလၢအအိၣ်ဒီးသးခိန်နှုတ်ကွၢ်ဂီၤတလၢပုၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤစၢၤကရၢအံၤတၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤ
လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်လၢာ်ဘူၣ်လၢာ်စ့ၤလၢကိဖိတဖၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤ (DE) န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်မနုၤလၢတၢ်ဆုၢ်ခိဃီၤယဖိလၢတၢ်သမံသမိးအဂီၢ်လဲၣ်.

နဖိဘၣ်ဘၣ်တၢ်ဆုၢ်ခိဃီၤအီၤလၢသးခိန်နှုတ်သွပ်ညါအတၢ်သမံသမိးအဂီၢ်ခိဖိတဖျါၣ်ဘၣ်ယိၣ်အလီၢ်အိၣ်လၢအတဝဲသ့ၣ်တၢ်မၤလိ
အပူၤ, ဒီးကိအဲၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါတၢ်အံၤကမ့ၢ်ဘၣ်ဖုးခိဖိအသးခိန်နှုတ်တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးဘၣ်(သးခိန်နှုတ်တလၢတပုၤဘၣ်)
အယိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢသးခိန်နှုတ်သွပ်ညါအတၢ်သမံသမိးအဂီၢ်ပက-

- ကွၢ်အတၢ်ဆိကမိၣ်အကလုာ်ကလုာ်ဒီးတၢ်ဃဲၣ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်လၢတၢ်လိၣ်ဘၣ်အီၤလၢတၢ်မၤလိအဂီၢ်
တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်လၢနကယုထံၣ်ဘၣ်မနုၤနဖိကအိၣ်ဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢတၢ်မၤလိအပူၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.
- ကွၢ်ဘၣ်နဖိ သကဲးပဝးလၢကတုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးတၢ်ခဲလၢာ် (ဒ်သိးနဖိကသ့ခိဖိတနံၤဘၣ်တနံၤအတၢ်အိၣ်မ့)
- ကွၢ်ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ဃးဒီးနဖိအတၢ်လဲၤခိဖိအပူၤကွံာ်, ဒ်အမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ဆိ, ကတီၤဆိကိဒီးကိ
အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီ, ဒီးတၢ်သမံသမိးအဂီၢ်တဖၣ်
- ကတီၤတၢ်ဒီးနဒီးပုၤအဂီၢ်တဖၣ်လၢအသ့ၣ်ညါနဖိဂ့ၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်=

တၢ်သမံသမိးအံၤကမၤစၢၤပုၤလၢကန့ၢ်ပၢ်နဖိအတၢ်မၤလိအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖိသ့ၣ်အါဒ်အါဂၤအိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်လၢ
ကိ, ဘၣ်ဆၣ်ထဲဒုၣ်စ့ၤဂၤကအိၣ်ဒီးသးခိန်နှုတ်သွပ်ညါအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. နတၢ်သံကွၢ်
မ့ၢ်အိၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ, ဝံသးစူၤဆဲးကျိးကိမ့တမ့ၢ်ပရူဖဲ (၀၃) ၉၆၇၈ ၅၁၀၀ တက့ၢ်.

တၢ်ဆုၢ်ခိအတၢ်မၤအကျိၤအကျဲ

နဖိအကိဆဲးကျိးပုၤလၢကမၤတၢ်ဆုၢ်ခိအံၤအဂီၢ်လီၤ. ပလိၣ်မၤန့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢနဒီးကိအအိၣ်လၢကထံၣ်ဘၣ်မ့ၢ်

HEALTH

Assessments Australia သးခိန်နှုန်းကသိပ်သရၣ် မ့ၣ်ပုၤအဂၤတၢ်လၢကမၤတၢ်သမံသမိးအံၤလီၤ. ကိမၤစၢၤန့ၣ်
လၢကမၤပုၤလံာ်တၢ်ကိၣ်အံၤဖဲလိာ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤန့ၣ်သ့ဝဲလီၤ.ပမ့ၢ်ဆိမိာ်ပုၤအဂၤတၢ်မ့ၢ်ဂ့ၢ်ဒိၣ်လၢကသမံသမိးန့ၣ်ဒီးပကဒုး
သ့ၣ်ညါကိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သမံသမိး

ပသးခိန်နှုန်းကသိပ်သရၣ်အကျါတၢ်ကဆဲးကျိးလီၤတဲစိဆူကိၣ်အိၣ်ဒီးရဲၣ်ကျဲၤတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢကထံၣ်လိာ်ဒီးန့ၣ်အဂီၢ်လီၤ.
သးခိန်နှုန်းကသိပ်သရၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်လိာ်ဆိဒီးမ့ၢ်သရၣ်ဒိၣ်သမၤထီၤလၢအဖျါတီၤပတီၢ်ထီၤကတၢ်လၢကသမံသမိးဝဲသးခိန်
နှုၣ်အတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တဘၣ်လီၤဘၣ်စးအဂီၢ်လီၤ. ကိကဒုးသ့ၣ်ညါန့ၣ်ဖဲတၢ်အံၤကကဲထီၣ်ဆဲးယံာ်လဲၣ်, ဒီးကွဲမ့ၢ်န့ၣ်လၢကဟဲဆူကိၣ်
လၢကကတီၢ်တၢ်ဒီးသးခိန်နှုန်းကသိပ်သရၣ်ဖဲတၢ်သမံသမိးဝဲအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ.တၢ်မ့ၢ်လိာ်ဘၣ်ပုၤကတီၢ်ကျိးထံတၢ်န့ၣ်,ကိကရဲၣ်
ကျဲၤမၤအီၤန့ၣ်လီၤ.သးခိန်နှုန်းကသိပ်သရၣ်ကဆဲးကျိးလီၤတဲစိဆူအိၣ်လၢကကွၢ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတၢ်ချးတၢ်သမံသမိးအခါန့ၣ်
လီၤ.တၢ်သမံသမိးအံၤတၢ်ညါန့ၣ်မၤအီၤလၢသၢန့ၣ်အတီၢ်ပုၤဖဲပဒီးန့ၣ်ဘၣ်လံာ်တၢ်ကိၣ်လၢတၢ်မၤပုၤအီၤဝဲန့ၣ်လီၤ.

ညါန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်အဂၤဒိၣ်လၢဖိသ့ၣ်န့ၣ်တၢ်ကတဲဘၣ်အီၤဘၣ်ဘးတၢ်သမံသမိးအဂၤလၢကျဲၤလၢအကပုၤလုၤအပူၤလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်
သ့ဝဲတၢ်ကတီၢ်တၢ်မၤကွၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤတမ့ၢ်တၢ်မၤကွၢ်လၢန့ၣ်ဖိကိၣ်လိာ်အသးမ့ၢ်တမ့ၢ်ကတီၢ်ပဝဲအသးအဂီၢ်ဘၣ်. ဖဲတၢ်သ
မံသမိးအနံၤန့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်ကိၣ်ဒိၣ်လၢန့ၣ်ဖိကိၣ်ဆူအိၣ်ဒီးအီၤအကသံၣ်လၢညါန့ၣ်အီၤအီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ပီးတၢ်လီၤအိၣ်ဝဲအါကလုာ်လၢသးခိန်နှုန်းကသိပ်သရၣ်သမံသမိးဝဲဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တဘျီတခိၣ်တၢ်သမံသမိးန့ၣ်ကမ့ၢ်
လၢအါဖဲအပူၤ, တဘျီတခိၣ်ကမ့ၢ်လၢစးခိအလီၤ, ဒီးတဘျီတခိၣ်တၢ်ကပာ်ဖျိတၢ်တဖၣ်အံၤခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပီးတၢ်လီၤခဲ
လၢာ်ထီၣ်ဒူးဝဲတၢ်တမံၤဃီ, ဒီးခဲလၢာ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်တူၢ်လိာ်အီၤလၢ DE န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကကွၢ်ဃီထံဝဲန့ၣ်လၢတီၤပုၤမ့ၢ်တမ့ၢ်
လၢကိၣ်ကရၢၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်သမံသမိးဝဲအလီၢ်ခဲ

သးခိန်နှုန်းကသိပ်သရၣ်ကဟ့ၣ်န့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ဘးတၢ်သမံသမိးဒီးတၢ်လၢန့ၣ်ဒီးကိမၤတၢ်သ့လၢကမၤစၢၤန့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
သးခိန်နှုန်းကသိပ်သရၣ်ကတဲဘၣ်န့ၣ်မ့ၢ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးသးခိန်နှုန်းကသိပ်ညါတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်အတၢ်တလၢတပုၤဘၣ်ဒါအဂ့ၢ်, ဘၣ်ဆၣ်
တဘျီတခိၣ်လိာ်အါထီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢကမၤတၢ်ဒီးဆၢတံာ်အဂီၢ်လီၤ. လၢတၢ်အိၣ်သးတနီၤအပူၤ, တၢ်သမံသမိးတၢ်ထံၣ်
လိာ်အကတီၢ်န့ၣ်တၢ်ကလိာ်ဘၣ်အီၤသ့ဝဲသ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ.နဟဲဆူကိၣ်မ့ၢ်တသ့ဖဲတၢ်သမံသမိးဝဲအလီၢ်ခဲလၢကကတီၢ်တၢ်ဒီးသးခိန်
နှုၣ်ကသိပ်သရၣ်အဂီၢ်န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်ကဆဲးကျိးန့ၣ်လၢလီၤတဲစိအပူၤလီၤ. ကိကရဲၣ်ကျဲၤန့ၣ်ပုၤကတီၢ်ကျိးထံတၢ်ဖဲန့ၣ်မ့ၢ်လိာ်
ဘၣ်အီၤအခါန့ၣ်လီၤ.

HEALTH

ပကဆုာထီၣ်သးခိၣ်န့ၣ်ကသံၣ်သရၣ်အလံၣ်ပၣ်ဖျါဆူကိၣ်လၢသၢန့ၣ်အတီၢ်ပူၤဖဲတၢ်သမံၤသမိးအဆၢကတီၢ်သၢန့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.ကိၣ်ကဟ့ၣ်န့ၣ်လံၣ်ပၣ်ဖျါအဒိတဘ့ၣ်, လၢကပၣ်ဃုာ်ဝဲတၢ်ဆိမိၣ်တနီၤလၢကမၤစၢၤနဖိအဂီၢ်လီၤ.ဖဲနဒိးန့ၣ်ဘၣ်လံၣ်ပၣ်ဖျါ, လၢကပၣ်ဃုာ်တၢ်ဆိမိၣ်လၢကမၤစၢၤနဖိန့ၣ်လီၤ.ဖဲနဒိးန့ၣ်ဘၣ်လံၣ်ပၣ်ဖျါဝဲတစု, နကိးပုၤသ့ဖဲ ၉၆၇၈ ၅၁၀၀ ဖဲနတၢ်သံကွၢ်မ့ၢ်အိၣ်တမံၤမံၤန့ၣ်လီၤ. ကိၣ်ကစံးဆၢစ့ၢ်ကိးဝဲနတၢ်သံကွၢ်လၢအအိၣ်ဒီးန့ၣ်တမံၤလၢလၢန့ၣ်လီၤ

ယဖိမ့ၢ်အိၣ်ဒီးသးခိၣ်န့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တၢ်တလၢတပျဲၤဘၣ်န့ၣ်တၢ်မနုၤကကဲထီၣ်အသးလဲၣ်.

နဖိမ့ၢ်အိၣ်ဒီးသးခိၣ်န့ၣ်တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တၢ်တလၢတပျဲၤဘၣ်န့ၣ်, ကိၣ်ကဆဲးသိၣ်လိအဝဲသ့ၣ်ဒီးမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်လၢကမၤလိတၢ်အဂီၢ်လီၤ. ကမၤတၢ်ဆိတလဲလၢအတၢ်မၤလိတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအပူၤဖဲအလီၢ်အိၣ်ဒီးကစးထီၣ်မၤဝဲနီၢ်တဂၤတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကပၣ်လီၤဝဲကိၣ်ဖိတၢ်ဆိၣ်ထွဲကရူၤလၢကကတီၢ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးနဖိ

အတၢ်လိၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ကိၣ်ပတံၢ်အိၣ်လံၣ်လဲၣ်ကဲဘျးတဖၣ်သ့ၣ်ဖျါတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢကိၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤတဖၣ်(PSD) မ့ၢ်တမ့ၢ် သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ် (DI)အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကိၣ်အပူၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဂၤကကတီၢ်တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဃးတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢလၢတၢ်မၤအီၤလၢန့ၣ်အလီၢ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤစၢၤကရၢအဂၤတဖၣ်ကမၤစၢၤစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လၢကမၤစၢၤနဖိအဂီၢ်, ဒ်အမ့ၢ် ထံကိၢ်သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်အုၣ်ကီၤ (National Disability Insurance Scheme) (NDIS) န့ၣ်လီၤ.

ယဖိမ့ၢ်တအိၣ်ဒီးသးခိၣ်န့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်တလၢတပျဲၤဘၣ်တခီတၢ်မနုၤကမၤအသးလဲၣ်.

နဖိမ့ၢ်တအိၣ်ဒီးသးခိၣ်န့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တၢ်တလၢတပျဲၤဘၣ်န့ၣ်, ကိၣ်ကဆဲးသိၣ်လိအဝဲသ့ၣ်ဒီးမၤစၢၤအီၤလၢကမၤလိတၢ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတဖၣ်အိၣ်ဝဲအါမံၤဆူကိၣ်အဂီၢ်လၢကမၤစၢၤအဝဲသ့ၣ်လၢကတုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးတၢ်လိၣ်ဘၣ်လၢကိၣ်ဖိခဲလၢအဂီၢ်,တမ့ၢ်ထဲပုၤတဖၣ်လၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအဂီၢ်န့ၣ်ဘၣ်.သးခိၣ်န့ၣ်ကသံၣ်သရၣ်အလံၣ်ပၣ်ဖျါကဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျဲၤလၢကမၤစၢၤန့ၣ်ဒါကိၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲနဖိအတၢ်မၤလိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.နကတီၢ်တၢ်ဒီးကိၣ်ဘၣ်ဃးဒီးအဝဲသ့ၣ်ကသ့ဆိၣ်ထွဲနဖိခဲလဲၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတီၢ်ကျဲၤအခိၣ်သ့ၣ်

တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢကိၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤ (PSD): PSD ဟ့ၣ်ထီၣ်ပဒိၣ်ကိၣ်တဖၣ်ကျိၣ်စ့တၢ်ဆိၣ်ထွဲအပိၣ်လၢကဆိၣ်ထွဲကိၣ်ဖိတဖၣ်လၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤဒီးတၢ်လိၣ်ဘၣ်အါဝဲတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ် သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ်ကမၤအါထီၣ်ဝဲတၢ်ဆိၣ်ထွဲလၢကိၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအဂီၢ်ဒီးတၢ်ကမၤသ့ၣ်ညါအီၤဒီးဘံးထီၣ်ရံၤပဒိၣ်အကိၣ်တဖၣ်ခိဖျါတၢ်ဘိးဘၣ်ရၢလီၤအါထီၣ်လံၣ်ပတံၢ်ထီၣ်လၢယဲၢ်န့ၣ်အတီၢ်ပူၤစးထီၣ် ကိၣ်ကတီၢ် ၄ ၂၀၂၁ န့ၣ်လီၤ. ဖဲ ၂၀၂၅ ကတၢ်ဝဲန့ၣ်, သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ်န့ၣ်တၢ်ကပၣ်က့ၢ်တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤလၢကိၣ်ဖိလၢအအိၣ်ဒီးသးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအလီၢ်လၢကိၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.သးကွၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤအတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ်အက့ၢ်ပနီၣ်န့ၣ်တၢ်ကသ့ၣ်အီၤလၢကမၤစၢၤဝဲကိၣ်ဒီးဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖၣ်လၢကန့ၢ်ပၢ်ကိၣ်ဖိအတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဒီးတၢ်ဆိၣ်ထွဲအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

HEALTH

သးခိန်နှင်တင်သွန်ညါအတင်သမံသမိး -တင်သမံသမိးတခါလၢတင်မၤအီၤလၢသးခိန်နှင်ကသံဉ်သရၣ်တဂၤလၢအကွၢ်ဝဲပုၤ တဂၤအတင်ဆိကမိၣ်ဒီးတင်ယဲၣ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤအတင်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်လၢအကိၤဒိၣ်လၢတၢ်မၤလိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

သးခိန်နှင်တၢ်ဒိၣ်ထီၣ်တဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စး (သးခိန်နှင်တၢ်တလၢတပျဲၤ)-သးက့ၢ်ဂီၤတလၢပျဲၤလၢအမၤဘၣ်ဒိဝဲပုၤတဂၤ အတၢ်မၤလိအကျိၤအကျဲ, ယဲၣ်လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤတဖၣ်ဒီးကွၢ်ထွဲဝဲတနံၤဘၣ်တနံၤအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤတၢ်ညီ န့ၢ်ကိးအီၤလၢသးခိန်နှင်တၢ်သွန်ညါတလၢပျဲၤန့ၣ်လီၤ.

သကဲးပဝးလၢကတုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးတၢ်ခဲလၢၣ်ဖိသၣ်တဂၤပၤဆုၤဝဲကိးနံၤဒဲးအတၢ်အိၣ်မူသ့

သးခိန်နှင်ကသံဉ်သရၣ်-သရၣ်ဒိၣ်သမၤထီၣ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သိၣ်လိလီၤဆီဘၣ်ဘးတၢ်သမံသမိးလၢတၢ်ဆိကမိၣ်ဒီးတၢ်ယဲၣ် လီၤတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤအတင်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ်

နီၢ်တဂၤတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤ (IEP): IEPမၤစၢၤကိၤသရၣ်/သရၣ်မုၢ်လၢကရဲၣ်ကျဲၤတၢ်ဒီးဆီၣ်ထွဲကိၤဖိအတၢ်မၤ လိတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကိၤဖိတၢ်ဆီၣ်ထွဲကရူၢ် (SSG): ကရူၢ်တဖု, ပၢ်ဃုာ်ကိၤသရၣ်/သရၣ်မုၢ်ဒီးဟံၣ်ဖိဃီဖိ, လၢအမၤဃုာ်သကိးတၢ်တပူၤဃီ လၢကသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်ဘၣ်ကိၤဖိတဂၤအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်, မၤအါထီၣ် IEP ဒီးကွၢ်ဟ့ၣ်ဝဲကိၤဖိအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

***ဝံသးစူၤဆဲးကျိးနဖိအကိၤဖဲနမ့ၢ်အဲၣ်ဒီးပုၤကျိးထံတၢ်တဂၤလၢကမၤစၢၤဒီးစံးဆၢနတၢ်သံကွၢ် တဖၣ်လၢလံာ်ကဘျိးပၤအဖီလၢတဖၣ်အံၤတက့ၢ်.**